

Вестник Дипломатической академии МИД России. Россия и мир

ISSN 2410-2415

Периодичность выхода — 4 раза в год.

Научный периодический журнал «Вестник Дипломатической академии МИД России. Россия и мир» издается Дипломатической академией Министерства иностранных дел России с сентября 2014 г. Публикуется ежеквартально. Входит в Перечень рецензируемых научных изданий, в которых должны быть опубликованы основные научные результаты диссертаций на соискание ученой степени кандидата наук, на соискание ученой степени доктора наук, рекомендованный Высшей аттестационной комиссией (ВАК) при Минобрнауки России (вступил в силу 1 декабря 2015 г.). Журнал включен в Российский индекс научного цитирования (РИНЦ).

Цель журнала — публикация материалов по специальностям: «исторические науки и археология», «экономические науки», «политология».

Журнал рассчитан на профессиональных исследователей, аналитиков, практиков в области международных отношений и мировой экономики, а также широкий круг читателей, интересующихся российской и зарубежной внешней политикой.

Подписка

Подписку на журнал «Вестник Дипломатической академии МИД России. Россия и мир» можно оформить в почтовых отделениях на территории Российской Федерации. Подписной индекс в «Объединенном каталоге Прессы России. Газеты и журналы» на 2-е полугодие 2018 г. – 94182.

Редакционная коллегия

Жильцов С.С. – главный редактор, д.п.н.
 Аникин В.И. – д.э.н.
 Гаврилова С.М. – к.и.н.
 Иванов О.П. – д.п.н.
 Каширина Т.В. – д.и.н.
 Косов Г.В. – д.п.н.
 Липкин М.А. – д.и.н.
 Мастепанов А.М. – д.э.н.
 Неймарк М.А. – д.и.н.
 Ногмова А.Ш. – к.п.н.
 Рудов Г.А. – д.п.н.
 Сидорова Н.П. – к.п.н.
 Усманов Р.Х. – д.п.н.
 Цывк В.А. – д.ф.н.
 Юнгблюд В.Т. – д.и.н.

Адрес редакции:

119021, г. Москва, ул. Остоженка, д. 53/2,
 стр. 1
 Дипломатическая академия МИД России
www.dipacademy.ru

Адрес электронной почты:
vestnikdipacademy@yandex.ru

Издатель:

Дипломатическая академия МИД России
 119021, г. Москва, ул. Остоженка, д. 53/2,
 стр. 1
www.dipacademy.ru

Издание зарегистрировано Федеральной службой по надзору в сфере связи, информационных технологий и массовых коммуникаций (Роскомнадзор), регистрационный номер ПИ № ФС77-56911 от 30 января 2014 г.

Авторские права на публикуемые материалы принадлежат редакции журнала и авторам статей. Позиция редакции не обязательно совпадает с мнением авторов. Перепечатка материалов без разрешения редакции запрещена. При использовании материалов ссылка обязательна.

© Дипломатическая академия МИД
 России, 2018

© Оформление. ООО «ИТК «Дашков и К°»,
 2018

**Вестник Дипломатической академии МИД России.
Россия и мир. 2018. № 3 (17)**

СОДЕРЖАНИЕ

МИРОВАЯ ПОЛИТИКА И МЕЖДУНАРОДНЫЕ ОТНОШЕНИЯ

<i>Неймарк М.А.</i> Политика России на постсоветском пространстве: концептуальный опыт формирования	6
--	---

РЕГИОНАЛЬНЫЕ ПРОБЛЕМЫ

<i>Троянский М.Г.</i> Современный латиноамериканский вектор внешней политики России	17
<i>Задохин А.Г.</i> Приднестровье и Молдавия на краю Евразии.	33
<i>Анашкина А.Г.</i> Проблема Косово и военная интервенция НАТО на Балканах	43
<i>Тимакова О.А.</i> Развитие геополитической ситуации на Ближнем Востоке и в Северной Африке (от «арабской весны» к новым кризисам)	54
<i>Черницина С.Ю.</i> Экологическая обстановка в Каспийском регионе	67
<i>Нестеров А.К.</i> Особенности реализации американской стратегии сдерживания на современном этапе	76
<i>Борисова Ю.М.</i> Медиаландшафт в Китае. Экспансия китайских СМИ на Запад	88
<i>Дмитриева И.А.</i> Языковая политика Республики Казахстан как индикатор этнополитической направленности государства	98
<i>Сейдуманова А.С.</i> Роль Ассамблеи народа Казахстана в формировании казахстанской модели единства и согласия	110
<i>Мартынова М.Ю., Григорьева Р.А.</i> Геополитическое положение Калининградской области и жизненные стратегии ее молодых жителей: оценка рисков	128

ИСТОРИЯ И РЕЛИГИЯ

<i>Шутов А.Д.</i> Крым – историческая территория России	145
<i>Булгару Д.И.</i> Угроза терроризма как ключевой фактор в формировании внешнеполитического курса Дж. Буша-младшего на Ближнем и Среднем Востоке	154

НАУЧНАЯ ЖИЗНЬ

<i>Сидоров Д.А., Бойков С.С.</i> Этот удивительный мир сквозь призму воспоминаний Бажановых (Рецензия на книгу Е.П. Бажанова «Миг и вечность». Том 8)	166
<i>К сведению авторов</i>	174

The Herald of the Diplomatic Academy of the MFA of Russia. Russia and the World

ISSN 2410-2415

Periodicity of issue — 4 times per year.

Academic periodic journal «The Herald of the Diplomatic Academy of the MFA of Russia. Russia and the World» is published by the Diplomatic Academy of the Ministry of Foreign Affairs of Russia since September, 2014 r. It is published quarterly. It is included in the List of the Russian reviewed academic journals in which the main scientific results of the dissertations for the bestowing of the academic degrees of doctors and candidates of sciences are to be published as recommended by the Supreme Attestation Commission (VAK) under the RF Ministry of Education and Science (came into force on December 1, 2015. The journal is included in the Russian Science Citation Index (RSCI).

The mission of the journal is to publish materials on the specialties: «historic sciences and archeology», «economic sciences», «political science», as well as to hold «round tables».

The journal is designed for professional researchers, analysts and practical experts in the field of international relations and a wide range of readers interested in external policy of Russia and foreign countries.

Subscription

Subscription to the journal «The Herald of the Diplomatic Academy of the MFA of Russia» may be registered at the post offices in the territory of the Russian Federation. The subscription index in «The Consolidated Catalogue. Press of Russia. Newspapers and Journals» for the 2nd half of 2018 г. – 94182.

Editorial Board

Sergey Zhiltsov – Editor-in-Chief, DSc (Political Science)
Vladimir Anikin, DSc (Economics)
Svetlana Gavrilova, PhD (History)
Oleg Ivanov, DSc (Political Science)
Tatiana Kashirina, DSc (History)
Gennadiy Kosov, DSc (Political Science)
Mikhail Lipkin, DSc (History)
Alexey Mastepanov, DSc (Economics)
Mark Neimark, DSc (History)
Adelina Nogmova, PhD (Political Science)
Georgy Rudov, DSc (Political Science)
Nadezhda Sidorova, PhD (History)
Rafik Usmanov, DSc (Political Science)
Vladimir Tsvyk, DSc (Philosophy)
Valery Yungblud, DSc (History)

Address:

53/2, 1, Ostozhenka ul., Moscow, 119021, Russia
Diplomatic Academy, MFA, Russia
www.dipacademy.ru

E-mail address:

vestnikdipacademy@yandex.ru

Publisher:

Diplomatic Academy, MFA, Russia,
53/2, 1, Ostozhenka ul., Moscow, 119021, Russia
www.dipacademy.ru

Federal Service for Supervision in the Sphere of Telecommunication, Information Technologies and Mass Communications (Roskomnadzor).

Reg.No. ПИ № ФС77-56911 of January 30, 2014

The copyrights on the published materials belong to the editorial staff of the journal and the authors of the articles. The position of the editorial staff does not necessarily coincide with the authors' opinion. Reprinting of the materials without the consent of the editorial staff is forbidden. References are mandatory when the materials are used.

© Diplomatic Academy, MFA, Russia, 2018

© Page make-up: Publishing and trading Corporation «Dashkov & Co.», 2018

The Herald of the Diplomatic Academy of the MFA of Russia.
Russia and the World. 2018. No.3 (17)

CONTENTS

WORLD POLITICS AND INTERNATIONAL RELATIONS

<i>Mark Neimark.</i> Russian Policy on the Post-Soviet Space: Conceptual Experience of Formation	6
--	---

REGIONAL PROBLEMS

<i>Mikhail Troyansky.</i> Modern Latin American vector of Russian foreign policy	17
<i>Alexander Zadohny.</i> Transnistria and Moldova on the edge of Eurasia	33
<i>Alena Anashkina.</i> The Kosovo problem and NATO's military intervention in the Balkans	43
<i>Olga Timakova.</i> Geopolitical Development of the Middle East and North Africa (from the "Arab Spring" towards the New Crises)	54
<i>Sofia Chernitsyna.</i> Ecological Situation on the Caspian Sea	67
<i>Aleksey Nesterov.</i> Features of American deterrence strategy implementation at present stage	76
<i>Yuliya Borisova.</i> Chinese media landscape. Chinese media goes global	88
<i>Irina Dmitrieva.</i> Language policy of the Republic of Kazakhstan as an indicator of ethnopolitical orientation of the state	98
<i>Anel Seidumanova.</i> Role of the assembly of the people of Kazakhstan in the formation of the kazakhstani model of unity and harmony	110
<i>Marina Martynova, Regina Grigoryeva.</i> The geopolitical position of the Kaliningrad region and the life strategies of its young residents: the risk assessment	128

HISTORY AND RELIGION

<i>Anatoly Shutov.</i> Crimea – the historical territory of Russia	145
<i>Dmitrii Bulgari.</i> Terrorism threat as a key factor in shaping foreign policy of George W. Bush in the Greater Middle East	154

ACADEMIC LIFE

<i>Dmitry Sidorov, Semyon Boykov.</i> This Amazing World through the Prism of Bazhanov's Memories (The review of a book by E.P. Bazhanov called «The Moment and the Eternity». Vol. 8)	166
<i>Notice to the authors</i>	174